

**CHIFFERTELEGRAM**

Retelox til:

**ORIGINAL** Chefen for

N P-2

 Kopi chef

- Direktøren  
 Udenrigsråd Adm.  
 Protokolchefen  
 Udenrigsråd P.afd.  
 Udenrigsråd R.afd.  
 Udenrigsråd DANIDA  
 Udenrigsråd P.K.A.  
 Stedfortræder for P-chef  
 Min.sekr./Dir.sekr.

- Dep.chef U-Ø.dept.  
 Udenrigsråd M.afd.  
 Udenrigsråd Ø.P.afd.  
 Udenrigsråd H.afd.  
 Dep.chefs sekr.  
 \_\_\_\_\_  
 \_\_\_\_\_  
 \_\_\_\_\_

U.M.

R6-11-79

105.1.40.9

Kopi vedlagt:

Bemærkninger:

Færdigt [Signature]

**FORTROLIGT**

ambassaden london, amtel. 662 af 23. november 1979 kl 17.25 ✓

u r g e n t.

rammefortroligt.

t n f-moderniseringen.

umtel. 1153 af 23.11.1979.

amb. j.nr. 105.a.1.

Kopi givet ambassaden  
P Dying 1815Direktøren Udenrigsministeriet  
W 1950

23/11 1979

25 ch

ambassaden har idag underrettet den britiske udenrigsminister lord carrington om indholdet af regeringens beslutning vedrørende t n f-modernisering og baggrunden herfor.

lord carringtons umiddelbare reaktion var, at den danske regerings standpunkt maatte fremkalde den stoerste bekymring. fra britisk side havde man ikke ventet, at der ville komme vanskeligheder specielt fra de lande, hvor kernevaaben ikke var stationeret, og for hvem moderniseringsproblemet derfor maatte være af mindre direkte betydning. en manglende

side 2.

moderniserings-beslutning paa nato-moedet i december ville ifoelge lord carringtons formening bringe det amerikanske senats ratifikation af salt ii-overenskomsten i fare.

en udsaettelse i 6 maaneder ville formentlig betyde, at moderniserings-beslutningen aldrig ville blive truffet, idet der i saa fald maatte forventes en uendelig raeke af udsaettelser. den danske beslutning ville uundgaaeligt skabe store problemer for hele alliancen men isaer for holland og norge. i givet fald maatte danmark forvente, at de oevrige nato-lande ville blive tvunget til at overveje muligheden af at traeffe den efter britisk opfattelse noedvendige beslutning uden dansk medvirken.

lord carrington gentog, at han ansaa det danske standpunkt som meget alvorligt og var dybt bekymret over de mulige konsekvenser. han oenskede yderligere at overveje sagen og droefte den med premierministeren. i betragtning af, at det danske folketing muligvis tirsdag eftermiddag traf en beslutning, som man formodentlig ville faa vanskeligt ved at omgoere, ville man fra britisk side bestraebe sig paa at reagere med et brev enten til den danske udenrigsminister eller statsminister i loebet af mandag eller tirsdag formiddag.

slut slut

jens christensen 662.